
Protokół Nr XXIII/16 
z sesji Rady Miasta Racibórz 

zwołanej na dzień 30 listopada 2016 r. na godz. 1400.

Numery podjętych uchwał:

1. XXIII/312/2016 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2016 rok.
2. XXIII/313/2016 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
3. XXIII/314/2016 w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości.
4. XXIII/315/2016 w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków
                                  transportowych obowiązujących na terenie miasta Racibórz.
5. XXIII/316/2016 w sprawie zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę 
                                  i zbiorowe odprowadzanie ścieków dla miasta Racibórz.
6. XXIII/317/2016 w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli, 
                                  szkół podstawowych, zespołów szkolno-przedszkolnych oraz gimnazjów,
                                  dla których organem prowadzącym jest Miasto Racibórz.
7. XXIII/318/2016 w sprawie ustalenia kryteriów i trybu przyznawania nagród Prezydenta
                                  Miasta Racibórz oraz nagród dyrektora szkoły, dyrektora przedszkola,
                                  dyrektora zespołu szkół, dyrektora zespołu szkolno-przedszkolnego dla
                                  nauczycieli zatrudnionych w szkołach, przedszkolach, zespołach szkół,
                                  zespołach szkolno-przedszkolnych dla których organem prowadzącym     
                                  jest Miasto Racibórz za ich osiągnięcia w zakresie pracy dydaktycznej,
                                  wychowawczej i opiekuńczej.
8. XXIII/319/2016 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu
                                  zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości przeznaczonej na poprawienie
                                  warunków zagospodarowania nieruchomości położonej w Raciborzu przy
                                  ulicy Wojska Polskiego.
9. XXIII/320/2016 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu
                                  zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości położonych w Raciborzu przy
                                  ulicy Opawskiej 111.
10. XXIII/321/2016 w sprawie odszkodowania za gruntu zajęte pod Regionalną Drogę
                                  Racibórz – Pszczyna.
11. XXIII/322/2016 w sprawie uchylenia Uchwały nr XXI/289/2016 Rady Miasta Racibórz 
                                  z dnia 28 września 2016 r. w sprawie wyrażenia zgody na używanie nazwy
                                  Racibórz w znaku towarowym słowno-graficznym „ZAMEK
                                  PIASTOWSKI W RACIBORZU”.
12. XXIII/323/2016 w sprawie zmiany Uchwały nr XX/258/2016 Rady Miasta Racibórz z dnia
                                  31 sierpnia 2016 r. w sprawie przekazania środków finansowych dla
                                  Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Raciborzu.
13. XXIII/324/2016 w sprawie nadania nazwy "Rondo im. Jana Darowskiego".
14. XXIII/325/2016 w sprawie ustanowienia pełnomocnika procesowego.
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Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta.

 Prezydent Miasta  Mirosław Lenk
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek
 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak
 Sekretarz Miasta Tomasz Kaliciak
 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak
 Naczelnik Wydziału Rozwoju Rafał Jasiński
 Naczelnik Wydziału Inwestycji i Urbanistyki Mariola Isańska – Matela
 Naczelnik Wydziału Komunalnego Bożena Jedynak – Turakiewicz
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Urszula Sobocińska
 Naczelnik Wydziału Ochrony

Środowiska i Rolnictwa Zdzisława Sośnierz
 Naczelnik Wydziału Gospodarki

Nieruchomościami Elżbieta Sokołowska
 Naczelnik Wydziału Lokalowego Agnieszka Mróz
 Naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich Dorota Fleszer
 Radca Prawny Maciej Markowicz 
 
Lista zaproszonych gości:

1. Pani Ewa Stachura J.M. Rektor Państwowej Wyższej Szkoły Zzwodowej w Raciborzu
2. Pan Jan Pawnik Komendant Powiatowy Państwowej Straży Pożarnej w Raciborzu

Ad. 1.  Otwarcie sesji.

Przewodniczący Rady Miasta Henryk Mainusz otworzył sesję Rady Miasta Racibórz, 
stwierdzając, że na 23 radnych na sali jest obecnych 22, Rada jest więc władna do podejmowania 
uchwał. Lista obecności stanowi zał. Nr 1 do protokołu. Dodatkowo poinformował, że na 
dzisiejszym posiedzeniu będzie testowany elektroniczny system wspomagający prace Rady w 
zakresie obecności na sesji, zarządzania dyskusją i głosowań.
Następnie przedstawił wnioski o ujęcie w planowanym porządku obrad zał. Nr 2, dodatkowych 
następujących punktów i projektów uchwał – zał. Nr 3:
1. Informacja w zakresie ustalenia sieci szkół.
2. Wystąpienie J.M. Rektora PWSZ w Raciborzu.
3. Wystąpienie Komendanta Powiatowego PSP w Raciborzu.
4. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
5. Uchwała w sprawie nadania nazwy „Rondo Jana Darowskiego”.
6. Uchwała w sprawie ustanowienia pełnomocnika procesowego.
 Radny Piotr Klima wskazał, że aby powyższe punkty weszły do porządku wniosek musi to 

zostać jeszcze przegłosowane. Niemniej przekazał, że jest bardzo zdziwiony tym, że temat w 
zakresie oświaty został zaproponowany, tym bardziej, że na ostatnich komisjach informowano 
radnych, że sprawa zostanie odłożona w czasie. Uznał, że gdy ten temat zostanie 
przegłosowany, to nie odezwie się ani słowem bo to niepoważne traktowanie radnych. Wskazał,
że ten pomysł nie urodził się pół godziny temu więc można było uprzedzić radnych.

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że temat dotyczący sieci szkół wprowadza się do 
porządku sesji tylko celem omówienia. 
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 Radny Piotr Klima przekazał, że w tym zakresie waga głosu każdego radnego jest taka sama.
 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie zgłoszone wnioski.
Rada przy 22 głosujących radnych, 12 głosami za, 9 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższe wnioski, ustalając następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji i ustalenie porządku obrad - dokonane.
2. Wystąpienie J.M. Rektora PWSZ w Raciborzu. Wystąpienie Komendanta Powiatowego PSP

w Raciborzu. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał 
Rady Miasta.

3. Przyjęcie protokołu z XXII sesji Rady Miasta Racibórz.
4. Informacja w zakresie ustalenia sieci szkół.
5. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2016 rok wraz z autopoprawką i Uchwała w 

sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
6. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości.
7. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych 

obowiązujących na terenie miasta Racibórz.
8. Uchwała w sprawie zatwierdzenia  taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe 

odprowadzanie ścieków dla miasta Racibórz.
9. Współpraca z samorządami w Republice Czeskiej.
10. Sprawozdanie z realizacji zadań oświatowych Miasta Racibórz w roku szkolnym 

2015/2016. 
11. Uchwała w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli, szkół 

podstawowych, zespołów szkolno-przedszkolnych oraz gimnazjów, dla których organem 
prowadzącym jest Miasto Racibórz.

12. Uchwała w sprawie ustalenia kryteriów i trybu przyznawania nagród Prezydenta Miasta 
Racibórz oraz nagród dyrektora szkoły, dyrektora przedszkola, dyrektora zespołu szkół, 
dyrektora zespołu szkolno-przedszkolnego dla nauczycieli zatrudnionych w szkołach, 
przedszkolach, zespołach szkół, zespołach szkolno-przedszkolnych dla których organem 
prowadzącym jest Miasto Racibórz za ich osiągnięcia w zakresie pracy dydaktycznej, 
wychowawczej i opiekuńczej.

13. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 
umowy dzierżawy nieruchomości przeznaczonej na poprawienie warunków 
zagospodarowania nieruchomości położonej w Raciborzu przy ulicy Wojska Polskiego.

14. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 
umowy dzierżawy nieruchomości położonych w Raciborzu przy ulicy Opawskiej 111.

15. Uchwała w sprawie odszkodowania za gruntu zajęte pod Regionalną Drogę Racibórz – 
Pszczyna.

16. Uchwała w sprawie uchylenia Uchwały nr XXI/289/2016 Rady Miasta Racibórz z dnia 28 
września 2016 r. w sprawie wyrażenia zgody na używanie nazwy Racibórz    w znaku 
towarowym słowno-graficznym „ZAMEK PIASTOWSKI W RACIBORZU”.

17. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały nr XX/258/2016 Rady Miasta Racibórz z dnia 31 
sierpnia 2016 r. w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy Powiatowej 
Państwowej Straży Pożarnej w Raciborzu. 

18. Uchwała w sprawie nadania nazwy „Rondo Jana Darowskiego”.
19. Uchwała w sprawie ustanowienia pełnomocnika procesowego.
20. Interpelacje, zapytania i wnioski.
21. Zakończenie sesji.
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Ad 2. Wystąpienie J.M. Rektora Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej w Raciborzu.
          Wystąpienie Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w Raciborzu.
          

 Pani Ewa Stachura J.M. Rektor PWSZ w Raciborzu przedstawiła zakres funkcjonowania PWSZ
– skan prezentacji multimedialnej stanowi zał. Nr 4 do protokołu. W ramach prezentacji została 
omówiona oferta edukacyjna uczelni, t.j. obecne kierunki kształcenia jak również te planowane, 
nowe elementy systemu identyfikacji wizualnej uczelni w postaci logo uczelni oraz zupełnie 
nowej rodziny materiałów promocyjnych i materiałów reklamowych, łącznie z nową szatą  
czasopisma Eunomia. Dalej przedstawiła dane dotyczące naboru studentów uczelni oraz 
najważniejsze wyzwania stojące przed uczelnią, a mianowicie dostosowanie ustroju prawnego 
uczelni do zapisów ustawy deregulacyjnej i pakietu zmian legislacyjnych dotyczących 
szkolnictwa wyższego, umiędzynarodowienia uczelni, upraktycznienia kształcenia, zacieśnienia
współpracy z Miastem i regionem oraz otoczeniem instytucjonalnym i biznesowym, a także 
poprawy standardu infrastruktury i wyposażenia uczelni. 

 Radny Piotr Klima zapytał o kierunek bohemistyki, który jego zdaniem można by uruchomić w 
Raciborzu. Dalej zapytał o współprace z innymi szkołami wyższymi oraz o miejsce raciborskiej 
uczelni w rankingu szkół wyższych. Poprosił również o informacje ile absolwentów naszej 
uczelni później pracuje zgodnie z uzyskanym wykształceniem i jaki jest procent kontynuacji 
studiów magisterskich. Zwrócił również uwagę na wykorzystanie akademika w okresie letnim. 
Na koniec zasugerował objęcie naukowego patronatu uczelni nad architektonicznym wyglądem 
miasta i ochroną cennych budynków miasta. 

 Pani Ewa Stachura przekazała, że deklaruje gotowość do odbycia wszelkich spotkań, które 
byłyby potrzebne czy też w niezbędne. Jeżeli chodzi o bohemistykę to przekazała, że jest 
kierunek niszowy, niemniej został uruchomiony ponieważ jest tutaj niezbędnie potrzebny. Dalej 
wskazała, że jest wiele uczelni, które działają w obszarze pogranicza i nasza uczelnia z nimi 
współpracuje. Następnie przekazała, że obecnie jest 34 PWSZ, w tym są uczelnie, które 
prowadzą studia pierwszego stopnia i uczelnie, które prowadzą studia zarówno pierwszego jak i 
drugiego stopnia, Racibórz należy do grupy, która prowadzi studia tylko pierwszego stopnia. 
Dalej przekazała, że z badań wynika, że 2/3 uczelni ma środki wyłącznie na działalność 
statutową, są też uczelnie, które mają realne problemy finansowe. W Raciborzu starcza 
pieniędzy na działalność ale nie ma już na rozwój. Jeżeli chodzi o losy absolwentów to nasze 
biuro karier bada losy absolwentów i tutaj są 2 kierunki. Po pierwsze znakomita większość 
studentów podejmuje studia drugiego stopnia.  Niestety istotnym jest też kierunek emigracyjny, 
gdyż pewien procent absolwentów wyjeżdża zagranicę.  Gdy chodzi o akademik to przekazała, 
że dzieli się on na dwie części, część wyremontowaną i część zdewastowaną.  Remont 
akademika nawet przy bardzo dużym pośpiechu to w tej chwili minimum 2 lata. W przerwie 
letniej akademik jest udostępniany w cenie dobrego hotelu z uwagi na koszty.

 Radny Piotr Klima zapytał czy studenci z Czech nie chcieliby studiować u nas polonistyki. 
 Pani Ewa Stachura przekazała, że uczelnia nie ma takiego kierunku ale być może współpraca z 

Czechami jeszcze bardziej się zacieśni, a wtedy można o tym myśleć. W kwestii architektury 
przekazała, że sama cały czas pisze artykuły o  Raciborzu, a studenci na trzecim roku robią 
projekty w Raciborzu, m.in. powstał projekt Pl. Długosza i ul. Długiej. Dodatkowo studenci 
architektury zgłosili akces do społecznego komitetu realizującego programu rewitalizacji 
miasta.  W ramach współpracy będą też przeprowadzone ogólnopolskie warsztaty studenckie 
studentów architektury poświęcone przestrzeni miejskiej Raciborza.  

 Radny Franciszek Mandrysz  zapytał czy nabór na poziomie 700 studentów pozwala z 
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optymizmem patrzeć na przyszłość, jeżeli chodzi o finansowanie, i jak ta ilość studentów 
pozwala na funkcjonowanie i rozwój uczelni. 

 Pani Ewa Stachura przekazała, że teraz wszystko będzie zależało od algorytmu, który ma zostać
podpisany na dniach. W tej chwili dotacja dla uczelni zależy od stosunku liczby studentów do 
liczby nauczycieli akademickich. Gwarantujący utrzymanie dotacji jest stosunek 1 nauczyciel 
akademicki na 12 studentów. Racibórz ma 1 do 13. Dodała, że możemy zostać zasypani 
kandydatami, w przypadku gdy inne śląskie uczelnie będą ograniczały liczby przyjętych 
studentów.  Dalej wskazała, że wzrost liczby studentów, którzy rozpoczęli studia w tym roku 
akademickim nie jest przypadkiem, ale jest to efekt naszej morderczej pracy przez cały ubiegły 
rok akademicki. Dodała, że niektórzy studenci zostają na uczelni, stając się wykładowcami.

 Radny Michał Woś zapytał czy w perspektywie tych wszystkich zmian, które w tej chwili 
dotyczą szkolnictwa wyższego, dalej jest realna perspektywa utworzenia w Raciborzu studiów 
magisterskich.

 Pani Ewa Stachura przekazała, że taką perspektywę uruchomienia studiów magisterskich 
przedstawiał kierunek pedagogika. Studiów magisterskich nie uruchamia jednak rektor i 
niestety żaden z kierunków studiów w tej chwili takiego wniosku nie posiada. 

 Radny Zbigniew Sokolik zapytał czy uczelnia ma pomysł na zwiększenie miejsc parkingowych 
pod uczelnią oraz czy prowadzone są rozmowy z miastem na temat zatrzymania studentów w 
mieście. W zakresie remontu akademika zapytał czy są możliwości aplikowania o środki UE.

 Pani Ewa Stachura przekazała, że uczelnia przymierza się do uporządkowania terenu pomiędzy 
budynkami co pozwoli na pozyskanie dodatkowych miejsc parkingowych. W zakresie 
zatrzymania studentów w mieście przekazała, że są to sprawy nie do końca mierzalne, niemniej 
jednak rozmawiamy o zachętach dla młodych ludzi, by wrócili po studiach drugiego stopnia do 
Raciborza. W kwestii pozyskania środków pomocowych przekazała, że do tej pory to się nie 
udało.  

 Radny Marcin Fica zapytał czy jest szansa aby nasza uczelnia uzyskała rangę np. Opola.
 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że pytanie to pozostanie bez odpowiedzi.
 Radny Tomasz Cofała zapytał czy uczelnia już dzisiaj zabiega o studentów wśród tych 

najmłodszych. Wskazał, że na wielu uczelniach są organizowanie dni otwarte.
 Pani Ewa Stachura przekazała, że z przeprowadzonych badań wynika, że kontakt poprzez 

szkołę był argumentem dla 4% studentów. Podobnie też jest z dniami otwartymi, które są 
organizowane.  Dodała, że w tym roku odbędą się one w nowej formule. Dodatkowo uczelnia 
będzie promować się również na targach pracy.  

 Przew. RM Henryk Mainusz podziękował za przekazane informacje, a następnie poprosił o 
zabranie głosu przez Jana Pawnika Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w 
Raciborzu.

 Pan Jan Pawnik Komendant Powiatowy PSP przekazał wyjaśnienia odnośnie środków jakie 
Rada Miasta przeznaczyła w tym roku na straż pożarną. Wskazał, że wstępny zapis mówił o 
przeglądzie i naprawie samochodu drabiny oraz zakup towarów i usług niezbędnych do 
funkcjonowania komendy. Dodał, że w tym roku przeglądy kosztowały stosunkowo niedużo, 
dlatego też środki postanowiono przeznaczyć na zakup konkretnego sprzętu, który jest 
niezbędny dla funkcjonowania jednostki.  Po pierwsze jest to agregat oddymiający z funkcją 
piany lekkiej, który kosztuje ponad 17000 zł., po drugie to agregat prądotwórczy ze 
stabilizatorem napięcia, dalej są to podpory do stabilizacji oraz inne sprzęty. Dodał, że w 
zeszłym roku został zakupiony m.in. skokochron to jest na sprzęt który ratuje życie ludziom. 
Wskazał, że wszystkie te zakupy są z pożytkiem dla mieszkańców naszego miasta i powiatu.

 Radny Michał Fita przekazał, że w tym miejscu wypada podziękować za ostatnią akcję, która 
miała miejsce na Brzeziu i życzyć aby sprzęt ten musiał być jak najrzadziej wykorzystywany. 

5



 Radny Piotr Klima wskazał na potrzebę samochodu z gastronomią, który pozwalał by dowozić 
jedzenie na długie akcje. Dalej wskazał na potrzebę informowania mieszkańców o różnego 
rodzaju zagrożeniach, w przypadku Brzezia była to chmura dymu. Zapytał też czy składowanie 
tego rodzaju materiałów nie powinno być zgłaszane by usprawniać akcje gaśnicze. 

 Pan Jan Pawnik przekazał, że gdy strażacy jadą do akcji to ostatnią rzeczą o jakiej myślą jest 
jedzenie. Dodał, że przy akcjach długotrwałych jest to zawsze organizowane poprzez służby 
zarządzania kryzysowego. W zakresie akcji takich jak na Brzeziu najważniejsze jest 
zdefiniowanie faktycznego zagrożenia. Dodał, że straż nie ma informacji o wszystkich tego typu
magazynach, oczywiście są prowadzone działania profilaktyczne, są też prowadzone kontrole. 
Nic jednak nie zwalnia właściciela od zachowania zasad bezpieczeństwa pożarowego. Dalej 
uznał, że w zakresie oceny realnego zagrożenia musiałyby się wypowiedzieć inne służby, nie 
ma możliwości, żeby przy tego typu pożarze korzystać z helikoptera by zrzucić ponad 35 ton 
wody.

 Radny Wiesław Szczygielski przekazał, że ustalając budżet radny Piotr Klima jednocześnie  
głosował za finansowaniem naszego działu zarządzania kryzysowego, z którego środków są 
finansowane tego typu akcje. 

Ad 3. Przyjęcie protokołu z XXII sesji Rady Miasta Racibórz.

 Radny Michał Fita przekazał, że  zgłosił drobną poprawkę odnośnie jego własnej wypowiedzi, 
która została uwzględniona przez protokolanta.

 Radny Michał Woś przekazał, że również zgłosił poprawkę do jego własnej wypowiedzi, która 
została uwzględniona przez protokolanta.

 Radny Piotr Klima przekazał, że zasadne jest aby radni zgłaszający poprawki dookreślili zakres 
poprawki, gdyż pozostali radni nie mają tego tekstu.

 Radny Michał Fita przekazał, że jego poprawka dotyczyła wypowiedzi z pkt 9 t.j. informacji na 
temat propozycji zmiany metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi 
gdzie jego wypowiedź była dłuższa niż to zapisano w przesłanym protokole. W związku z tym 
przedstawił radnym uzupełnioną o brakujące słowa wypowiedź.

 Radny Michał Woś przekazał, że jego poprawka dotyczyła fragmentu protokołu gdzie 
poruszano sprawę jego mandatu radnego. Chodziło o dwie literówki, zapis o telepracy oraz 
wypowiedzi gdzie wskazywał na działalność społeczną poza Radą. 

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że poprawki te zostają uwzględnione w protokole. 
Następnie poddał pod głosowanie poprawiony protokół z poprzedniej sesji. 

Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
Protokół Nr XXII/16 z sesji Rady Miasta Racibórz z dnia 26 października 2016 r. 

Ad 2. c.d. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał 
                 Rady Miasta.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przedstawił bieżącą realizację uchwał Rady Miasta 
poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta
obecnej kadencji. Przedmiotowe informacje stanowią zał. Nr 5 do protokołu. Następnie 
przedstawił informacje o najważniejszych wydarzeniach i realizacji zadań między sesjami. Lista
omówionych wydarzeń stanowi zał. Nr 6  do protokołu. Na koniec przedstawił  informację  o 
objęciu przez gminę miasto Racibórz 1172 udziałów w łącznej wartości 586 000 zł. w 
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Towarzystwie Budownictwa Społecznego Sp. z o.o. zgodnie z powstaniem Sądu Rejonowego w
Gliwicach z dnia 21 listopada 2016 roku. Dodał, że chodzi o budowę 2 budynków na ulicy 
Przejazdowej.   

Ad 4. Informacja w zakresie ustalenia sieci szkół.

 Przew. RM Henryk Mainusz  grupa radnych koalicyjnych wspierając Prezydenta Miasta 
postanowiła na dzień dzisiejszy wprowadzić ten temat pod dyskusję na sesji, aby uciąć 
wszystkie domniemania, spekulacje i różnego rodzaju domysły, które w tym, okresie 
świątecznym nie będą najlepszym tematem do rozmów przy świątecznych stołach. 

 Radny Marek Rapnicki zgłosił wniosek o 15 minut przerwy.
 Przew. RM Henryk Mainusz poddał powyższy wniosek pod głosowanie.
Rada przy 23 głosujących radnych, 20 głosami za, 2 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła 
powyższy wniosek o przerwę. Przerwa od godz. 16:30 do godz. 16:45. 

 Po przerwie Radny Piotr Klima poprosił o wyjaśnienie tego nagłego tematu. Dodał, że do 
tematu tego przygotowywał się w domu i wszystkie materiały tam zostały. W związku z tym 
oświadczył, że w tej zabawie nie będzie uczestniczył.

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że jeszcze w poniedziałek radny Piotr Klima apelował 
aby tematu nie zaniechać ale jak najszybciej go rozwiązać.

 Radny Piotr Klima przekazał, że wówczas była mowa o 2 tygodniach, nawet zostało to 
przegłosowane.

 Prezydent Miasta  Mirosław Lenk przekazał, że wprowadzenie tego tematu dzisiaj do sesji 
miało na celu to, żeby ten temat lepiej poznać i go przedyskutować, być może wprowadzić 
jeszcze trochę dodatkowych informacji, bo tak naprawdę to w przestrzeni publicznej 
funkcjonuje w tej chwili materiał przygotowany przez wydział edukacji jako forma karty 
informacyjne dla prezydenta miasta – zał. Nr 7. Materiał ten jak jego nazwa wskazuje jest 
materiałem wyjściowym do dalszej dyspozycji. Dodał, że naprawdę nie chciał nikogo 
zaskakiwać. Wskazał, że pan naczelnik Myśliwy bierze udział dzisiaj w spotkaniu z Wojewodą 
Śląskim w Katowicach  na temat wdrażania nowej reformy oświaty. Co prawda reforma nie jest 
jeszcze podjęta ale jej kształt jest mniej więcej znamy. Dodał, że dzisiaj poprosił Przew. RM  o 
prowadzenie tego punktu za zgodą oczywiście klubu radnych Razem do Raciborza i Mirosław 
Lenk po to aby wzbogacić tę dyskusję i przekazać stanowisko w tej kwestii. Dodał, że 
przedmiotowy materiał został przygotowany rzetelnie, profesjonalnie, zawiera wiele wariantów,
ukazując różne rozwiązania, niektóre rzeczywiście budzące wiele emocji, bo dotyczące 
konkretnych szkół. Wskazał, że w międzyczasie odbył szereg spotkań z dyrektorami szkół i 
przedszkoli, z różnymi środowiskami z różnych miejsc Raciborza. Dodał, że wczoraj klub 
radnych siedział kilka godzin więc chciałby z państwem podzielić tym co wypracował. Uznał, 
że czas porozmawiać rzeczywiście o problemach mając pewne wyjściowe podstawy, które  to 
podstawy rozpoczną właściwą dyskusję. Dodał, że czekają  nas spotkania z radami 
pedagogicznymi i radami rodziców głównie z tych jednostek, gdzie zmiany będą najbardziej 
radykalne. Dodał, że nauczyciele będą tracić prace, nie chce straszyć nikogo ale tak będzie bo to
jest tak zorganizowane. Wskazał, że mimo wszystko jest jeszcze dużo czasu, większość 
samorządów w ogóle nie rozpoczęła dyskusji. Niemniej przekazał, że nie można ustalić 
absolutnie, kto będzie pracował i w jakim wymiarze, bo to wprost niemożliwe. Uznał, że warto 
poznać stanowiska w tej kwestii i może łatwiej będzie dyskutować o problemach, które nas 
czekają. Dodał, że nasza sieć szkolna jest bardzo przyjazna ale bardzo kosztowna. Następnie 
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odczytał stanowisko klubu radnych Razem dla Raciborza i Mirosław Lenk w tej kwestii. 
“Rządowa reforma edukacji zakładająca przede wszystkim likwidację gimnazjów, powrót do 
ośmioletnich szkół podstawowych oraz czteroletnich liceów ogólnokształcących i innych 
oczywiście wymusza na organach prowadzących szkoły przedstawienie kuratorowi oświaty w 
terminie do 18 lutego propozycji nowej sieci szkół publicznych na terenie miasta Racibórz. 
Kierując się założeniami reformy, oceną sieci szkół dokonaną w roku ubiegłym z 
wykorzystaniem narzędzi firmy Vulkan oraz doświadczeniami w prowadzeniu nadzorowanych 
placówek oświatowych wydział edukacji przygotował wielowariantowe propozycje dotyczące 
wygaszania gimnazjów oraz utworzenia nowej struktury sieci szkół publicznych. Głównymi 
celami proponowanych zmian są przede wszystkim dobro ucznia, dostęp do nowoczesnej szkoły
oraz bezpieczeństwo dzieci i młodzieży.  Proponowany kształt oświaty nie może być 
jednocześnie oderwanych od możliwości finansowych gminy i nie uwzględniać sytuacji 
zawodowej, w szczególności nauczycieli i pracowników likwidowanych gimnazjów. Biorąc pod
uwagę wielowariantową propozycje, dyskusje rozpoczęte w wielu środowiskach lokalnych, 
gronach pedagogicznych raciborskich szkół, pierwsze konsultacje z Delegaturą Kuratorium 
Oświaty w Rybniku, po wielogodzinnej dyskusji klub radnych Razem dla Raciborza i Mirosław 
Lenk uznaje za właściwe przedłożyć Radzie następujące propozycje: W przypadku wejścia w 
życie nowej ustawy zlikwidować gimnazja poprzez włączenie ich do szkół podstawowych 
zgodnie z propozycją zawartą w karcie informacyjnej wydziału (łagodniejsza forma likwidacji, 
bo daje szansę gronom pedagogicznym gimnazjów na trzyletnią współpracę w ramach szkoły 
podstawowej i wchłonięcie się przynajmniej do systemu edukacji tych szkół lub też szkół, dla 
których organem prowadzącym jest gmina). Docelowo w zależności od potrzeb edukacyjnych 
wyłączyć z sieci szkół budynek G 5 oraz budynek SP 4 przy ulicy Wojska Polskiego, 
przynosząc jednocześnie SP 4 do budynku G 1 przy ulicy Kasprowicza. Utworzyć szkoły 
podstawowe ośmioklasowe na bazie wszystkich szkół podstawowych, w tym funkcjonujących 
w ramach zespołów szkolno-przedszkolnych. Dokonać przeglądu obwodów szkolnych i 
rozważyć ewentualne korekty. Przygotować jasne zasady tworzenia nowych oddziałów i zasad 
przyjmowania uczniów spoza obwodu szkoły. Z uwagi na wysokie koszty związane z 
finansowaniem gminnej edukacji klub radnych zwraca uwagę na konieczność rewizji planów 
związanych z rozbudową i modernizacją obiektów oświaty oraz rozwoju szkolnej infrastruktury
sportowej”. Dalej wskazał, że na komisji oświaty przekazał, że ten materiał przygotowany przez
wydział jest bardzo dobry bo został przygotowany jako wielowariantowy do dyskusji i stał się 
główną podstawą do wypracowania pewnego kompromisu przynajmniej w gronie radnych jego 
klubu. Uznał, że gdy przewodniczący otworzył dyskusji to poznamy wszystkie stanowiska  tak 
aby zacząć dyskutować o tym jak to zrobić, żeby rzeczywiście stworzyć dobre warunki do 
nauczania we wszystkich szkołach, które mają w tym systemie funkcjonować, żeby 
wykorzystać dobrze bazę oświatową, potencjał kadry pedagogicznej, bo to jest jakby główny 
cel.

 Radny Leszek Szczasny podobnie jak radny Piotr Klima uznał wprowadzenie tego tematu za 
skandaliczne. Wskazał, że skoro klub wczoraj debatował to dzisiaj był cały dzień by dostarczyć 
radnym informacje, bo faktycznie sprawa ta budzi emocje. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że klub radnych może przedstawić swoje 
stanowisko w każdej chwili i nie musi się dzielić z nim wcześniej. 

 Radny Franciszek Mandrysz przekazał, że przedstawioną informację zrozumiał w ten sposób, że
wszystkie zespoły szkolno - przedszkolne na terenie gminy Racibórz zostaną przekształcone w 
ośmioklasowe szkoły podstawowe, nie będzie filii. Uznał, że jest to dobra wiadomość. Wskazał,
że do wygaszenia  SP 4 i G 5 przymierzano się od jakiegoś dłuższego czasu więc gdyby na tym 
tą propozycję zakończyć to można by stanowiska wypracować. Kolejny jednak temat dotyczy 
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realnych wyliczeń kosztów przygotowania obiektów związanych z prowadzoną reformą oświaty
w 2017 r. Dodał, że część radnych nie zgadza się z opinią Prezydenta Miasta, że ten 
przedstawiony materiał jest bardzo dobry. Wskazał, że wyliczenia, które są podane w tym 
materiale są przeszacowane, np. termomodernizacja sali gimnastycznej w Markowicach opiewa 
na kwotę 443 000 zł., wcześniej przedstawiony kosztorys w urzędzie miasta wynosił 240 000 
zł., a realny koszt modernizacji tego obiektu to 100 000 - 150 000 zł.  Uznał, że  takie 
przeszacowanie jest niedopuszczalne i  nie można w ten sposób nadmuchiwać kosztów. Poprosił
więc o zweryfikowanie tych danych i rzetelnie przygotowanie kosztów przeprowadzenia 
reformy oświaty. Kolejna uwaga dotyczy wystosowania pismo do Śląskiego Kuratora Oświaty i 
do Ministra Edukacji w sprawie dopuszczenia nauki języka niemieckiego w gminie Racibórz w 
klasach 7 - 8 w szkołach dzielnicowych jako drugiego języka obcego. Wskazał, że interpretacja 
tego zapisu w materiale przedstawionym na komisji oświaty jest tendencyjna, skazująca z góry 
na margines język niemiecki, język mniejszości narodowej. Zapytał czy w Raciborzu dzieci nie 
będą mogły uczyć się języka niemieckiego. Dodał, że takie pytanie skierowali do niego  
rodzice, on kieruje je do prezydenta, a prezydent jest organem, który powinien skierować  takie 
pytanie do ministra i do kuratora oświaty. W sprawie szkoły mistrzostwa sportowego poprosił 
prezydenta miasta o rozmowy z marszałkiem województwa Śląskiego aby nie dopuścił do 
likwidacji SMS-u, szkoły o wielkich tradycjach powiązanych ze środowiskiem lokalnym, z 
super bazą sportową. Uznał, że te 10 mln zł., które przekazuje województwo śląskie na 
utrzymanie SMS-u to ułamek procentowy w porównaniu z 2,5 miliardowym budżetem 
województwa Śląskiego. Dlaczego ma się pozwolić na zamknięcie kolejnego zakładu pracy 
albo przyjąć na garnuszek gminy dodatkowe koszty utrzymania ośmioklasowej szkoły. Skoro to
zadanie samorządu wojewódzkiego to interesem gminy jest walka, aby SMS dalej pozostał w 
obecnej formie. Poprosił aby takie stanowisko przedstawić marszałkowi i nie dopuszczać do 
takich dyskusji, że będą dzielić szkołę tak jak opisano to w karcie informacyjnej.  Uznał, że 
jeżeli pozwolimy na likwidację SMS-u, bo takie są też dyskusje to miasto będzie miało 
dodatkowe koszty, na szkołę podstawową będzie trzeba znaleźć 5 mln zł. Wskazał, że 
stanowiska radnych są ważne, bo radni są wybierani w jednomandatowych okręgach 
wyborczych i odpowiadają przed wyborcami. Dodał, że warto by się spotkać nieformalnie, bez 
udziału mediów i poszukać najlepszego rozwiązania.

 Radny Eugeniusz Wyglenda przekazał, że jak wiemy rok temu powstał w Studziennej zespół 
szkolno-przedszkolny, kosztowało to trochę czasu, zaangażowania dyrektorki, nauczycieli. 
Teraz wg tego pierwszego planu, organizując filie trzeba byłoby to znowu podzielić, ale wiemy 
również, że w przedszkolu jest zmodernizowana kuchnia, która ma obsługiwać zarówno 
przedszkole jak i szkołę. Dlatego uznał, że dobrym pociągnięcie będzie to aby był to dalej 
zespół szkolno-przedszkolny z 8 klasową szkołą podstawową. Dodał, że jest jeszcze jedna 
sprawa, bo w zespole szkolno-przedszkolnym odbywa się  nauka języka niemieckiego. 
Przedszkole jest dwujęzyczne, a szkoła jest kontynuacją rozpoczętej edukacji w dwóch 
językach. Wskazał, że w Studziennej to funkcjonuje i jeżeli to będzie funkcjonować przez 
następne 8 lat, to ze szkoły podstawowej ośmioklasowej będą wychodzić uczniowie, którzy 
będą mogli kontynuować naukę w liceach dwujęzycznych. Jeżeli zaś powstałaby filia 6 klasowa
to ten ciąg edukacyjny zostanie przerwany.  Uznał, że szkoły podstawowe ośmioklasowe dla 
Studziennej i Markowic to dobre rozwiązanie. W kwestii szkoły mistrzostwa sportowego uznał, 
że jego zdaniem także powinna zostać jako normalna szkoła podstawowa ośmioklasowa ale w 
zespole tak jak jest to teraz. Stwierdził, że te postanowienia uspokoją społeczność Studziennej, 
że ta szkoła ośmioklasowa zostanie. Dodał, że szkoła dla mniejszości niemieckiej ma teraz 
perspektywy, bo jest nabór z poza Studziennej i z poza Raciborza. 

 Radny Michał Fita przekazał, że przyłącza się do głosu radnych, że ta dyskusja dzisiaj z takiego 
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zaskoczenia jest po prostu trudna. Niemniej powieli co już tutaj zostało przekazane przez  
przedmówców w zakresie remontu szkoły podstawowej nr 8, że trudno też jest sobie wyobrazić,
że nie wykorzystujemy potencjału szkoły podstawowej w zespole szkół sportowych, że nie 
kształcimy sportowców od najmłodszych lat. Przecież szkoła podstawowa przy basenie, przy 
dużej hali sportowej, przy całym kompleksie sportowym ma dużo większe możliwości 
kształcenia młodych sportowców.  Wielokrotnie słyszymy o tym, że Racibórz jest miastem 
rozbieganym, rozpływanym, siatkarskim itd. wobec czego należy wykorzystać ten potencjał. 
Dodał, że liczy na to, że spotkamy się wszyscy jeszcze niejednokrotnie, żeby ten temat 
przedyskutować i poznać różne alternatywy, różne spojrzenia i jakoś przekonać się nawzajem 
do tego co najlepsze dla miasta.

 Radny Franciszek Mandrysz przekazał, że głos radnego Michała Fity jest bardzo ważny. Uznał, 
że to, że mamy pełny aquapark to jest wieloletnia praca właśnie szkoły mistrzostwa sportowego.
Wskazał, że nie wszyscy zdobywają medale, ale bardzo duży odsetek mieszkańców świetnie 
pływa.

 Radny Wiesław Szczygielski  poprosił radnych aby zastanowili się najpierw nad analizą sieci 
przedszkolnej. Chodzi o to, że mamy przygotowanych około 1500 miejsc dla przedszkolaków, a
w tej chwili wykorzystywanych jest jakieś 1000. Uznał, że powinniśmy się zastanowić nad 
ewentualnym ograniczeniem sieci przedszkoli, przeniesienia w inne miejsca oraz 
zagospodarowania tych budynków, które zostaną po przedszkolach. Należy też zastanowić się 
nad dwujęzycznością po wygaszanym gimnazjum dwujęzycznym oraz zastanowić się nad  
językiem mniejszości, szczególnie w szkołach na dzielnicach oraz SP 18 i SP 1. W kwestii 
SMS-u zaproponował aby to zrobić w drugą stronę. W SP 15 są klasy sportowe, a jeżeli będzie 
8 klas to warto zastanowić się nad tym, aby w klasach 7 – 8 tylko uczniów sportowców 
przenosić do SMS-u, pozostawiając resztę uczniów w SP 15. Wtedy jest szansa na wydłużenie 
sportowego procesu edukacyjnego.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że na komisji budżetu było głosowanie w kwestii dyskusji tego 
tematu. Wynik był 7 do 8 przeciw dyskusji, w związku z czym jest dla niego oczywiste, że radni
są przygotowani do dzisiejszej dyskusji, bo nic nowego w ciągu tych dwóch dni się nie 
wydarzyło. Wskazał, że kolejna sesja będzie już po świętach i chcieliśmy, aby nie została taka 
informacja na święta, że nie wiadomo jakie Rada ma zdanie. Dalej wskazał, że szkoły na 
dzielnicach mają duże działanie integrujące dla społeczności, a taka informacja dla tych szkół 
była tylko takim szumem medialnym i należało to przyciąć. Uznał, że na komisji budżetowej 
radni powinni bardzo dokładnie przedyskutować koszty związane ze szkołami, nie chcemy 
wydawać więcej niż 57 mln zł ponieważ dotacji jest niecałe 30 mln zł i miasta nie stać na to, 
żeby wydać dużo więcej. W związku, z czym trzeba być świadomym, że te wszystkie zmiany 
muszą być takie, że nie mogą generować dodatkowych znaczących wydatków.  Dlatego uznał, 
że ta dzisiejsza dyskusja jest bardzo ważna, bo jest rozpoczęta oficjalnie na sesji. 

 Radny Marek Rapnicki przekazał, że zgadza się z radnym Janem Wiechą, że aby zaakceptować 
deklarację klubu pana prezydenta to trzeba mieć świadomość czym się różni ta wersja 
zaproponowana dzisiaj od tych, które zawiera karta informacyjna. Dodał, że nawet wyborca nie 
może mu nakazać działań, które miałyby przekroczyć tę barierę dobra wspólnego miasta. Uznał,
że sens ma tylko zabieranie głosu w odniesieniu do całego miasta. Przekazał również że 
osobiście nie posłałby usportowionego dziecka z SP 15 do SMS-u ze względu na niski procent 
zdawalności matur. Wskazał jednocześnie, że dzisiejsza informacja Prezydenta Miasta jest 
radykalną zmianą, niczym obejście przeciwnika ale po co więc była ta karta informacyjna. 
Uznał, że nie trzeba było tego materiału wewnętrznego ujawniać. Skoro teraz mówi się że jest 
tak cudownie, to chciałby wiedzieć za ile ten stan szczęśliwości miasto Racibórz zachowa. 

 Radny Wiesław Szczygielski odpowiadając radnemu Markowi Rapnickiemu przekazał, że 
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ośmioklasiści nie piszą matury.
 Radny Franciszek Mandysz odnosząc się do zdawalności matur w SMS-ie przekazał, że taka 

jest specyfika szkoły, specyfika nauczania mistrzostwa sportowego. 
 Radna Anna Ronin przekazała, że sprawa SP 8 nie jest chyba rozwiązana. Odnosząc się do 

zapisu karty informacyjnej, że zarząd województwa Śląskiego rekomenduje sejmikowi 
wypowiedzenie powyższego porozumienia oraz przekazanie miastu Racibórz do prowadzenia 
szkoły podstawowej nr 8 zapytała czy istnieje jakiś dokument, protokół, cokolwiek na jakiej 
podstawie zostało to wpisane. 

 Radny Tomasz Cofała wskazał, że na 30 stronie karty informacyjnej  jest tekst poświęcony 
ogólnej kwestii sieci szkół w mieście. Wskazał, że po 2018 roku liczba dzieci w szkołach w 
centrum miasta będzie spadać, z jednej strony klasy będą mniej liczne, z drugiej strony w ogóle 
nie zmienią się koszty utrzymania. Dodał, że w momencie gdy nie zgodzono się na remont 
dachu w jednym z gimnazjów to już sugerowano, że to gimnazjum ma być wygaszone. Uznał, 
że ta obecna propozycja praktycznie nie zawiera żadnych zmian. Natomiast pierwsza wersja 
wprowadzała pewne zmiany, które dałyby też pewne oszczędności w budżecie. Dalej przekazał,
że nie wierzy, że szkół nie będzie trzeba remontować, nie wierzy w to, że szkół nie trzeba 
będzie wyposażać, itd. Dodał, że jest określony budżet, jeśli nie chcemy coś zmienić to, skąd 
weźmie się na to środki. Uznał, że radni musza podjąć decyzję, ale patrząc na ogólną sieć szkół 
całego Raciborza.

 Radny Paweł Rycka  przekazał, że chcę zapewnić jako przewodniczący komisji oświaty, że 
dyskusja będzie trwać nadal, a to dzisiejsze stanowisko zostało wypracowane i przedstawione, i 
teraz oczekuje się na państwa propozycje.  Wskazał, że kartę informacyjną należy traktować 
jako materiał do obróbki.  Dokument radni dostali w dniu komisji, a i tak  mieszkańcy zostali 
powiadomieni o tej komisji, że będziemy szkoły likwidować. Wskazał, że dzisiejsze 
oświadczenie jest po to aby tych ludzi uspokoić. Dalej przekazał, że o SP 8 nie będzie się w 
ogóle wypowiadać, bo tak naprawdę jeszcze teraz nic nie wiemy. Dodał, że osobiście deklaruje, 
że na pewno będą jeszcze organizowane spotkania. Zaproponował aby najpierw radni z komisji 
branżowej spotkali się spokojnie poza komisją, później aby spotkać się w gronie wszystkich 
radnych, by przedstawić propozycje tak aby osiągnąć ten wspólny kompromis. Uznał, że każdy 
radny ma jeden głos, zaapelował więc aby ten głos był świadomy. Dodał, że dzisiaj żadne 
decyzje nie zapadną, bo do tego trzeba jeszcze się przygotować. Decyzje ważne i kluczowe 
będą podejmowane w styczniu.

 Radny Franciszek Mandrysz  odnosząc się go głosu radnego Pawła Rycki przekazał, że 
dzisiejsze stanowisko jest jak najbardziej do akceptacji. Teraz należy umówić się na kolejne 
spotkanie, na którym dalej potoczy się dyskusja i zostaną wypracowane dalsze szczegóły 
łącznie z omówieniem spraw finansowych. Może ono być, jak proponowano 12 grudnia tak aby 
doprowadzić sprawę do końca i wypracować jakiś konsensus, dobry dla całego miasta. Dodał, 
że nie uchyla się od tego, bo rzeczywiście sprawa jest bardzo poważna, bo reforma oświaty 
skutkuje na 20 lat, to jest na całe pokolenie. 

 Radny Marek Rapnicki uznał, że jakakolwiek dyskusja bez dokładnych wyliczeń różnicy 
finansowej obu propozycji  nie ma sensu. Wskazał, również, że klub ma większość więc 
głosowanie w przyszłości jest po prostu formalnością. 

 Radny Paweł Rycka przekazał, że na dzień dzisiejszy nie jest wstanie zadeklarować dokładnej 
daty spotkania. Trzeba posiadać więcej danych, które prezydent miasta wspólnie z 
pracownikami wydziału zbierze na spotkaniach w szkołach. Spotkanie takie na pewno się 
odbędzie. Dalej podziękował za przygotowanie tej karty, bo jest tam wielowariantowość.

 Radny Leon Fiołka wskazał, że jest propozycja karty informacyjnej i jest dzisiejsze stanowisko, 
niemniej ani w jednej o ani w drugie nie ma nic o kosztach. Uznał, że dla dalszej dyskusji musi 
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ten materiał zostać uzupełniony o wariantowość i o wynikające z nich koszty. 
 Radny Paweł Rycka przekazał, że te dane na pewno się pojawią. Wskazał, że ta dyskusja 

dopiero się zaczyna, a kartę radni otrzymali raptem w zeszłym tygodniu.  Dodał, że decyzja 
będzie podejmowana w styczniu. 

 Radny Leon Fiołka uznał, że te dane finansowe powinny być juz w tej pierwszej propozycji. 
Dalej wskazał, że dzisiaj radni będą głosowali nad aktualizacją tegorocznego budżetu w 
zakresie kwoty 735 000 na podniesienie budżetu oświaty. 

 Radny Jan Wiecha przekazał, że bardzo nam zależy aby te informacje były bardziej precyzyjne, 
żeby dane te mieć przed głosowaniem uchwały budżetowej. Więc do następnej sesji jest czas 
aby te dane radnym przedstawić i je przedyskutować. 

 Przew. RM Henryk Mainusz uznał, że dzisiejsza propozycja poszła w kierunku oczekiwań 
środowisk około miejskich i  to na pewno wygeneruje dodatkowe koszty. Wskazał, że dzieci z 
roku na rok w naszych placówkach ubywa, a koszty regularnie rosną. Dodał, że żaden z radnych
nie pokusił się o przedstawienie kontr oferty. Wskazał, że mamy dwie duże szkoły, o których 
chyba wszyscy zapomnieli SP 15 i SP 1, zaczynają one świecić pustkami. Uznał, że z całym 
szacunkiem dla naszych małych szkółek, ale jednak trzeba też pochylić czoło nad tymi 
nazwiemy to dużymi obiektami oświatowymi. Odnosząc się do kosztów to przekazał, że 
subwencja z trzeciego rocznika gimnazjalnego odchodzi, co nie powinno być dla nikogo 
tajemnicą, a mniejsza ilość dzieci na tych dwóch dużych obiektach spowoduje problemy dla 
zarządzających. Uznał, że naprawdę nie widzi matematycznie aby to się zgodziło, bo dzieci jest 
coraz mniej, a wydatki rosną w zastraszającym tempie, nawet te wskazane dzisiaj 735 000 na 
uzupełnienie wydatków w tej branży. Wskazał, że rosnące w takim tempie środki na gminną 
oświatę zmuszają do zredukowania oczekiwań w pozostałych dziedzinach. 

 Radny Marek Rapnicki przekazał, że nie żyje pod presją dlatego właśnie proponuje wznieść się 
wyżej gdyż widmo pustej SP 18, SP 1 i SP 15 tak samo dołuje jak inne szkoły. Dodał, że radni 
nie spowodują, że zatrudniać się będzie nowych nauczycieli, bo ta reforma na to nie pozwoli. 
Uznał, że po policzeniu okaże się, że w zasadzie nie ma dobrych wyjść. Dodał, że oczywiście 
można się ścigać na delegacje sprowadzone tu z różnych szkół, była delegacja ósemki 
przyjedzie delegacja piętnastki i delegacje jedynki i wtedy będziemy żyli pod presją, czego 
nikomu nie poleca.

 Radny Franciszek Mandrysz uznał, że sprawa finansowania to też sprawa aktywności lokalnej 
społeczności. Jeżeli chodzi o Zespół Szkolno-Przedszkolny Nr 1 w Markowicach to rodzice 
zobowiązali się partycypować w kosztach, sami odmalują ściany, przeprowadzą częściowy 
remont. Wskazał, że tam tak zawsze było. Gdy chciano w Markowicach likwidować ośrodek 
zdrowia to mieszkańcy zebrali 150 000 zł. Uznał, że tak samo mogą aktywizować się 
środowiska miejskich szkół. Oczywiście  to gmina musi pomóc, ale w dzielnicach gwarantuje, 
że środowisko lokalne pomogą również. 

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że to postawa godna pochwały.
 Radny Tomasz Cofała przekazał, że w kwestii twardych liczb z ostatniej strony karty to szkoły 

się wyludnią. Dalej wskazał, że wyborcy to nie tylko rodzice dzieci, które pójdą do szkoły, ale 
wyborcy to ci płacący podatki, chcący mieć fajne drogi i fajne chodniki, aby to miasto żyło. 
Więc patrząc na ten cały system miejmy to wszystko na uwadze. Dodał, że praktyki malowania 
SP 18 też miały miejsce. Uznał, że robienie konkurencji pomiędzy szkołą dzielnicową, a szkoła 
miejską do niczego nie prowadzi.  

 Przew. RM Henryk Mainusz uznał, że ustawianie rankingu, która szkoła ważniejsza sprawi, że 
sprawa będzie od razu przegrana. Należy więc zadbać o to, aby wszystkie dzieci naszego miasta
miały w miarę jak najbliżej i jak najlepiej w swoim środowisku zorganizowane nauczanie. Dalej
zwrócił jeszcze uwagę na zagrożenia, bo na dzień dzisiejszy mamy szkoły, które traciły roczniki
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gimnazjalne na rzecz tych dużych szkół. Po drugie rodzice wysyłali swoje dzieci do 
upatrzonych szkół i w perspektywie czasu, jeżeli te duże szkoły będą miały te puste sale, to 
podejrzewa, że będą walczyły z tymi małymi szkółkami o uczniów. Co więcej  w tej swojej sile 
czy wielkości będą w miarę skuteczne. Uznał więc, że trzeba się  pochylić nad taką 
perspektywiczną wizją przeprowadzenia też innych rozwiązań, uzgodnionych dużo wcześniej, 
akceptowanych społecznie, które będą godziły wszystkie interesy. Pewnie to będzie kosztowało,
i nie stać miasta aby w jednym roku to wszystko przeprowadzić, ale z wizją dalej sięgającą niż 
wrzesień przyszłego roku możliwe jest, że z czasem w tych  dużych szkołach pomieszczenia też
się zapełnią. 

 Radny Zbigniew Sokolik przekazał, że niestety na dzień dzisiejszy nie wiadomo jakie będą to 
koszty, nie wynikają one ani z karty ani z dzisiejszej deklaracji. Wskazał, że nikt z radnych nie 
posiada danych pozwalających na takie wyliczenia.  Uznał, że radni powinni otrzymać 
alternatywne informacje ile będzie kosztowało budżet miasta utrzymanie tych szkół 
dzielnicowych, a ile to będzie kosztowało, jeżeli się na to nie zdecydujemy. Dodał, że nikt nie 
jest tutaj kompetentny poza wydziałem edukacji, żeby przygotować Radzie te informacje. 
Odnosząc się do kwestii finansowych to trudno zrozumieć próbę przejęcia SP 8 wchodzącej w 
skład SMS-u na garnuszek miasta. Uznał, że całe lobbowanie i praca urzędu powinna iść w 
kierunku aby szkoła ta pozostała dalej pod nadzorem marszałka i z jego finansowaniem. 

 Radny Piotr Klima przekazał, że od ubiegłej środy nie minęło wiele czasu, żeby tego nie 
usystematyzować i nie poukładać. Dalej przekazał, że kuratoria nie zgodzą się na żadne filie, a 
słowo to użyte w karcie tylko drażni ludzi. Wskazał, że przykładem jest tutaj PWSZ, która nie 
stałą się filią żadnej innej uczelni. 

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że ma nadzieję, że samo środowisko mając na uwadze 
ogrom tego przeobrażenia w swoim stanowisku nie będzie tworzyło wyolbrzymionego 
kosztorysu, sięgającego daleko ponad potrzeby.  Wierzy też, że uda doprowadzić do konsensusu
i dość do tego wszystkiego w jakimś czasie. Dalej zwrócił się z prośbą aby w tym swoim okręgu
mieszkańcy myśleli o swoich szkołach, co pozwoli na to by konkurować tym obiektom 
oświatowym pomiędzy sobą na zdrowych zasadach. Uznał również, że radni w swojej 
konsekwencji i swojej odpowiedzialności za to wszystko, potrafią w swoim stanowisku zawrzeć
takie postawy, które nie pozwolą nam przekraczać tego minimum ekonomicznego uzasadnienia 
powstania oddziału szkolnego i to samo spowodujemy w momencie, kiedy ta górna granica 
zostanie przekroczona o jedno czy dwoje dzieci. Zadbanie o takie drobne szczegóły i określenie 
jasnych reguł dla dyrektorów prowadzących jednostki oświatowe spowoduje, że nie będziemy 
musieli nikogo upominać za przekroczenie uprawnień. Wskazał, że zostawienie tego 
dobrowolności spowoduje, że będziemy się spierali przy uchwalaniu każdego następnego 
budżetu. Zaapelował również o pochylenie się nad siecią szkół w kontekście możliwości 
pozyskania dzieci spoza miasta poprzez przygotowanie ciekawej oferty, np. dwujęzyczności. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk  uznał, że jedno udało się osiągnąć, porozmawiać w spokojnej
atmosferze, co więcej przez tą dyskusję przebił się głos, że poza w szkołami w dzielnicach, są 
też miejskie duże szkoły i warto popatrzeć na całe miasto. Zgadza się z tym, że tą reformę 
robimy na 20 lat, i nawet gdyby za jakiś czas władza się zmieniła to grzebanie powtórnie w 
oświacie było być nieporozumieniem. Dodał, że przysłuchiwał się różnym głosom, nie ze 
wszystkimi się oczywiście zgadza bo uważa, że karta informacyjna została dobrze 
przygotowana i mieści się w niej również ten wariant dzisiaj przedstawiony przez klub radnych,
jako ten wariant ustawowy. Dodał, że całość kosztów zostanie policzona, choć przyznał, że 
będzie to bardzo trudne. Po pierwsze nie ma danych, nie ma  jeszcze ram programowych, a 
koszty szkół w 80%  wynikają z ilości godzin, czyli z ilością oddziałów i lekcji, a około 20% to 
koszty utrzymania obiektów.   Rzeczywiście trzeba mówić otwarcie, że nie można przejść tak 

13



całkiem do porządku dziennego nad tym, że na dzielnicach będziemy mieli szkoły optymalnie 
wykorzystane, a niektóre nawet będą musiały być remontowane przez rodziców,  
dopasowywane i ściskane, a w mieście szkoły z wielkim nakładem modernizowane i odnawiane
będą musiały konkurować w tym rejonie ścisłego centrum. Uznał, że tutaj kończy się jego 
zadowolenie i rzeczywiście nie ogranicza swobody głosu naczelnikowi bo myślą raczej 
podobnie. Dodał, że wydział na pewno przygotowuje wszystko w oparciu o wiedzę, 
doświadczenie, przepisy i aktualne dane, które są. Trudno jednak będzie podać radnym 
precyzyjne wariantowe koszty reformy. Można jednak zdecydowanie sobie powiedzieć, że 
część nauczycieli straci pracę, a koszty reformy będą uzależnione od tego jaką sieć uda się 
przygotować.  Propozycja pozostawienia tej sieci w taki sposób, że wszędzie są szkoły 
ośmioklasowe spowoduje, że oddziały będą mniej liczne, będzie ich więcej. Wskazał, że dzieci 
w oddziale powinno być nie mniej niż 12, ale mamy i mniejsze oddziały, bo tak jest, że jesteśmy
przyjaźni dla szkół. Odnosząc się kolejno do dyskusji przekazał, że wydział zapewne wiele 
rzeczy będzie w stanie jeszcze przygotować. Uznał, że jeżeli dla kogoś język niemiecki będzie 
językiem ojczystym, to nie będzie językiem obcym i nie da się tego inaczej zdefiniować, tak to 
jest zapisane, jest to pewne i naczelnik Myśliwy absolutnie się nie pomylił. Dodał, że nie sądzi 
aby w tej kwestii państwo polskie zmieniło zdanie. Dalej przekazał, że nikt nie mówił o 
likwidacji SMS-u, jest to szkoła, która wnosi wiele wartości do środowiska lokalnego i 
regionalnie może się poszczycić wieloma sukcesami. Jedynie toczy się dyskusja o tym czy SP 8 
jest szkołą gminną czy marszałkowską, więc podkreślił, że SP 8 jest raciborską szkołą gminną 
na rejon Proszowca, Starej Wsi i Miedonii i nic więcej. To że ktoś próbował z tej szkoły zrobić 
inną szkołę podstawową, ale się nie dało, bo generalnie ta szkoła się ogranicza do naboru z jej 
rejonu, bo nie garną się do tej szkoły dzieci z innych rejonów pomimo, że były stworzone 
warunki organizacji tam klas sportowych od klasy czwartej do góry, pływackich, 
lekkoatletycznych, piłkarskich i najróżniejszych. Jeszcze raz  podkreślił, że SP 8 jest szkołę 
raciborską gminną, powierzoną Marszałkowi Województwa Śląskiego na mocy porozumienia i  
tylko dlatego że powstało wtedy gimnazjum powiat przekazał gimnazjum jako regionalne, bo 
rzeczywiście z klasami mistrzostwa sportowego i liceum do marszałka. Trudno było to 
rozdzielać ze względu na jedną bazę, teraz też są problemy jak to ewentualnie podzielić, jak 
pracować gdzie będą dwa organy na jednej bazie. Dalej przekazał, że nie wyobraża sobie aby 
SP 8 była budowana w jakikolwiek sposób w oderwaniu od tej pozostałej sieci gminnej. Uznał, 
że byłby to totalny błąd. Dodał, że oczywiście chciałbym 10 mln zł od marszałka. Nie potrafi 
jednak zrozumieć dlaczego to marszałek ma jakiś obowiązek wydawania 10 mln zł. na 
raciborska szkołę gminną. Wskazał, że to SMS kosztuje 10 mln zł. i realnie marszałek 
utrzymują szkołę regionalną z dwoma klasami mistrzostwa sportowego o naborze ponad 
wojewódzkim, a SP 8 jest tylko przyklejona do tego bo tak po prostu wynikało z pewnych 
rozwiązań i umowy i obecnie podlega marszałkowi na mocy porozumienia. Wskazał, że 
najpierw miasto porozumiało się z powiatem, a jak doszedł do tego marszałek to umówiły się 
trzy strony. W sytuacji, kiedy nie ma gimnazjum, a SP 8 ma charakter dzielnicowy to nie 
wyobraża sobie, żeby ta szkoła prowadziła jakąś politykę odmienną od polityki tej Rady w 
stosunku do szkół podstawowych w mieście. Dodał, że próba budowania szkoły sportowej nr 8 
już się odbyła skończyła się niepowodzeniem niestety, a jeśli już by się budowała to kosztem 
innych szkół. Wskazał, że klasy sportowe mamy w SP 15, gdzie jest lekkoatletyka i pływanie i  
jeśli chcą radni porównać wyniki kształcenia i sportowe w SP 15 z SP 8 to można to uczynić, bo
jest to dostępne. Uznał, że oczywiście nie ma też potrzeby licytować się na to ile osób zdaje 
maturę, bo to już rzeczywiście szkoła średnia, niemniej leży mu to też na sercu. Dalej przekazał,
że jest zwolennikiem SMS-u, ale uważa, że Rada Miasta Racibórz powinna mieć wpływ na to 
jak wygląda SP 8, a jeśli marszałek zechce zostawić ją sobie do prowadzenia to Rada Miasta 
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Racibórz czyli  miasto Racibórz powinno mieć wpływ na to jaki kształt ta szkoła będzie miała. 
Jeśli będzie to szkoła tylko typowo dzielnicowa to nie bardzo widzi jaki marszałek ma w tym 
interes, żeby ją prowadzić i finansować. Dodał, że rzeczywiście nie jest na dzisiaj wiadome czy 
taka karta informacyjna jest już złożona, czy nie, ale rozmowy o przyszłości szkoły są 
prowadzone, bo pan marszałek jest tak samo zaskoczony sytuacją nowej ustawy, a sejmik nigdy 
nie był aż tak bardzo łaskawy na prowadzenie SMS-u i gdyby nie praca pani Ewy 
Lewandowskiej,  wtedy jako szefowej komisji sportu w sejmiku, to marszałek SMS-u by nie  
przyjął. Oczywiście odbiło się to z korzyścią dla tej szkoły, bo to finanse wojewódzkie i 
rozpowszechnienie naboru trochę szerzej zdecydowanie dobrze skutkowało na tą szkołę. Uznał 
jednak, że dzisiaj jest inna sytuacja i nie możemy sobie patrzeć na te szkoły, żeby ktoś załatwił 
sobie interesy kosztem kogoś innego. Trzeba spojrzeć na całą sieć i nie można mówić, że ma się
budować SP 8, nie zadając pytania co z SP 15. Wystarczy porównać wynik, które są dostępne.  
Podkreślił, że nikt nie chce likwidować SMS-u, a jeśli ktoś rozpowszechnia takie informacje to 
po prostu kłamie. Uznał, że jeżeli marszałek zdecyduje, że nie będzie prowadził SP 8 to nie 
mamy wyjścia innego, takie są fakty. W kwestii filii przekazał, że filie są zapisane w ustawie  
jako możliwość prowadzenia kształcenia. Dodał, że to nie jest żadna nowość, żadna rewolucja, 
filie funkcjonowały i filie będą funkcjonowały w różnych gminach w zależności od sytuacji  
sieci szkół. Uznał, że propozycja naczelnika wydziału rozważenia tych wariantów kształcenia 
nie jest niczym nie zasadnym, jest poparta oglądem sieci szkół, właśnie tą sytuacją w dużych 
szkołach na terenie miasta i szkołach dzielnicowych i są to propozycje do rozważenia. Wskazał,
że to radni podejmują decyzje, a nie naczelnik wydziału. Jego obowiązkiem było przygotować 
rzetelnie wszystkie informacje. Wskazał, że na tym polega wielowariantowość, gdyż nie można 
dyskutować o kosztach jak się nie będzie rozmawiało o wariantach. Wskazał, że taki system, że 
wszystkie szkoły dzielnicowe będą szkołami ośmioklasowymi będzie droższy zdecydowanie.  
Tylko dzisiaj nie da się policzyć dokładnie takich wariantów, bo nie ma jeszcze ram w jakich 
dzieci będą się kształciły, pokaże się to w pierwszym kwartale. Dodał, że przybliżenia zostaną  
zrobione przez wydział, ale to będą tylko przybliżenia. Wskazał, że łatwiej będzie pokazać 
koszty utrzymania budynku bo one są znane. Natomiast koszty utrzymania szkół w takim 
systemie przyjaznym ale rozproszonym będą większe. Dodał, że filie w wielu  gminach będą 
musiały funkcjonować, bo nie będzie naprawdę innych warunków. W zakresie SP 5 w 
Studziennej przekazał, że szkoła mniejszości niemieckiej nie może funkcjonować jako filia. 
Filie mogłyby zachować ten sam profil kształcenia, czyli dla ucznia nic się nie zmienia, ale 
zmieni się nazwa, nie będzie szkołą mniejszości niemieckiej ale będzie filia szkoły i będzie 
prowadziła nauczanie bilingwalne. Dodał, że zagrożeniem dla SP 5 jest to, że dzisiaj szkoła 
dostaje subwencje w ponad dwukrotnej wysokości, więcej o blisko 110 % więcej, a kiedy 
przekroczą 84 uczniów, a tak będzie gdy będzie miała klasy 7 – 8 to subwencja spadnie ze 110%
do 20%. Czyli do tej szkoły trzeba będzie dołożyć kolejne 400 000 zł. rocznie, chyba, że  
zmieni się w tej kwestii rozporządzenie, a na to raczej nie ma co liczyć. Dodał, że przy tym 
wszystkim na nauczanie dwujęzyczne nie należy patrzeć jedynie jak na naukę języka 
niemieckiego, bo nauczanie bilingwalne to również język angielski i inne języki, czyli coś co 
może przyciągnąć uczniów szkół. Zaś język niemiecki jest nauczany powszechnie w naszych 
szkołach jako język mniejszości, czyli jako język ojczysty i nie ma z tym problemu do szóstej 
klasy. Można więc rozważyć stworzenie klas bilingwalnych i jest to zapisane w tym materiale. 
Można zakładać, że jeśli ktoś posyłał dzieci do gimnazjum do Raciborza z innych gmin i ma 
młodsze dzieci, to może dzięki klasom bilingwalnym z angielskim czy niemieckim czy 
francuskim, pośle dziecko bo ma dobre doświadczenia, ale na pewno nie będzie to taka skala, 
jaka była w tym przypadku gimnazjów. Trzeba też założyć, że dzieci nie będzie ani mniej, ani 
więcej bo wiadomo ile się urodziło. Generalnie tak to działa, po prostu jeśli gdzieś będzie 
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więcej to gdzieś będzie mnie. Jak to rozłożymy to po trochu od Rady zależy. Do tego dochodzi 
jeszcze to, że  rodzic pośle dziecko tam gdzie chce. Będzie więc trzeba przyjrzeć się zasadom 
przyjmowania spoza obwodu. Przypomniał, że aby otworzyć klasę trzeba minimum 12 uczniów,
będą więc negocjacje i naciski na rodziców. Dodał, że takie sytuacje to rzecz normalna, nic 
nadzwyczajnego, niemniej koszty rosną. Wskazał, że wcześniej zgadzano się na mniejsze klasy 
ale wtedy nikt nie przewidywał, że ta reforma stanie się faktem. Podobnie było gdy pojawiało 
się dwudzieste szóste dziecko, ale czy musimy otworzyć drugi oddział czy może jednak 
skierować dziecko do innej szkoły. Wracając do klas bilingwalnych przekazał, że oczywiście nie
na wyrost, bo to też kosztuje, będzie się to opłacać tylko wtedy, kiedy się będzie ciszyło  
zainteresowaniem i rzeczywiście przyciągnie uczniów. Dodał, że wszystko trzeba rozważać bo 
różne są zachowania rodziców. Uznał, że materiał zawierał prawdę, oczywiście można 
przedyskutować kwotę podana na remonty i zapyta wydział skąd te kwoty pochodzą. Odnosząc 
się do sportowców przekazał, że kształci się ich z dobrym skutkiem w SP 15 i nie będzie się ich 
wstanie kształcić wszędzie, bo jest to bardzo kosztowne.  Klasy sportowe kosztują, a mamy  na 
nie tylko 20 % dodatku subwencji, a koszty zdecydowanie są wyższe niż te 20 %. Uznał, że 
system szkolnictwa sportowego musi być tak ustawiony, żeby też był na miarę potrzeb i 
możliwości, czyli nie za drogi i nie zakładał że wszędzie będzie wszystko, mamy jakiś podział, 
są klasy lekkoatletyczne, pływackie, siatkarskie i koszykarskie.  Dodał, że na SP 8 trzeba 
naprawdę spojrzeć właśnie, jaka to jest szkoła. Odnosząc się do słów radnego Szczygielskiego o
sieci przedszkoli uznał, że to też ważne niemniej teraz może lepiej to zostawić, bo jest dość 
problemów.  Wskazał, że na pewno w najbliższych kilku latach nie będzie miasta zwyczajnie na
to stać, bo to też będzie związane z kosztami. Wracają do sprawy SP 8 i SP 15 przekazał, że 
piętnastka nie pośle 7 - 8 klas do ósemki. Wskazał, że jest to zwyczajnie walka o pracę. Trzeba 
powiedzieć jasno, że będą zwalniani nauczyciele gimnazjów ale nie tylko gimnazjów.  Poza tym
wskazał, że na rodziców ogromny wpływ mają nauczyciele wychowania fizycznego i trenerzy. 
Dodał, że należy mówić głośno co będzie problemem. Dodał, że będzie szukać się wszelkich 
alternatyw. Wskazał również na szkolnictwo ponadgimnazjalne, a głównie na szkolnictwo 
zawodowe i techniczne. Oczywiście należy też powiedzieć, że żaden zawód nie jest szczególnie
chroniony, wszyscy są równi. Przecież pracę tracą nie tylko nauczyciele. Wracając do kosztów 
przekazał, że wynikać one będą z siatki godzin, więc zostaną policzone i pokazane. Dodał, że ta 
akceptowalna sieć będzie kosztowna i trochę rozchwiana. Dopóki nie będzie podstaw 
programowych to będzie to bardzo niedokładne. Zostanie to pokazane na najbliższym 
spotkaniu, którego termin zostanie uzgodniony. Dodał, że te propozycje, które klub zgłosił do 
dyskusji, mieszczą się w tym opracowaniu, ale jako te najmniej ekonomiczne. Celem było 
uspokojenie radnych tutaj dzisiaj, żeby porozmawiać w spokoju. Dalej wskazał, że dzisiaj 
mówił już na czym polega prowadzenie SP 8  przez Marszałka. Dodał, że to porozumienie jest 
zawarte na czas nieokreślony i można je wypowiedzieć każda ze stron, z zachowaniem okresu 
wypowiedzenia,  można go też wypowiedzieć za porozumieniem, co jest najlepsze. Trwają 
rozmowy ale jeszcze żadnych decyzji nie podjęto. Dodał,  że swoje odczucia przekazał 
Marszałkowi, bo uważa, że gmina powinna mieć wpływa na SP 8. W zakresie kosztów 
przekazał, że ideą by było, żeby nie wydać więcej, niemniej uznał, że 5 mln zł. jak będzie trzeba
to w budżecie też się znajdzie ale rzeczywiście będzie trzeba zrobić małą rewolucję. Niestety 
maleje liczba dzieci, a subwencja nie rośnie. Tym co by było najlepsze to zahamowanie 
rosnących kosztów. 

 Radny Piotr Klima odnosząc się do słów Prezydenta Miasta, że rozmawia z Marszałkiem w 
imieniu Rady, że naszym zdaniem w Raciborzu jest tak i tak i trzeba dojść do tego i tego, 
wskazał, że Rada takich delegacji nie dała i być może Rada ma inne zdanie, i źle będzie jak 
Marszałek nie opacznie to zrozumie. 
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 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że chyba został, źle zrozumiany. Wyjaśnił, że z 
Marszałkiem rozmawiał jako Prezydent Miasta.

 Przew. RM Henryk Mainusz potwierdził słowa Prezydenta Miasta. Następnie z uwagi na brak 
chętnych do dalszej dyskusji zamknął przedmiotowy punkt obrad. 

Ad 5. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2016 rok wraz z autopoprawką 
           i Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały wraz z autopoprawką.

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Paweł Rycka przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Michał Woś przekazał, że w elektronicznym systemie wspomagającym prace Rady nie są
dostępne autopoprawka do projektu uchwały. 

 Kierownik Biura Rady Miasta Leszek Jureczko przekazał, że jest to materiał dodany do systemu
w ostatniej chwili i prawdopodobnie załącznik ten nie wgrał się na serwer. 

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że system na dzisiejszej sesji jest tylko testowany, a 
radni mają wersje papierowe. 

 Radny Michał Fita odnosząc się do zapisów autopoprawki zapytał czego dokładnie dotyczy 
kwota 735.000 zł w dziale oświaty.

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że system na dzisiejszej sesji jest tylko testowany, a 
radni maja wersje papierowe. 

 Skarbnik Miasta Beata Koszowska Gralak wyjaśniła, że po 1 września br. zmieniła się struktura 
kosztów wynagrodzeń nauczycieli, stąd też wynika konieczność zwiększenia środków w tym 
dziale. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk dodał, że to pierwsze zwiększenie środków w tym roku na 
wynagrodzeniach nauczycieli.   

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany budżetu miasta na 2016 rok wraz z jej 
autopoprawką – zał. Nr 8 i 9. 

Rada przy 22 głosujących radnych, 14 głosami za, 3 przeciw i 5 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę wraz z jej autopoprawką. Uchwała Nr XXIII/312/2016 stanowi zał. Nr 10
do protokołu.

-   Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. Wskazał, 
jednocześnie, że radni mimo że korzystają z elektronicznego systemu nadal powinni podnosić ręce 
przy głosowaniu, bo tak stanowi aktualny statut miasta. 
Rada przy 22 głosujących radnych, 12 głosami za, 7 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXIII/313/2016 stanowi zał. Nr 11 do protokołu.
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Ad 6. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości.

-   Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
Rada przy 22 głosujących radnych, 20 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXIII/314/2016 stanowi zał. Nr 12 do protokołu.

Ad 7. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych
          obowiązujących na terenie miasta Racibórz.

-   Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
Rada przy 23 głosujących radnych, 21 głosami za, 1 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXIII/315/2016 stanowi zał. Nr 13 do protokołu.

Ad 8. Uchwała w sprawie zatwierdzenia  taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe
          odprowadzanie ścieków dla miasta Racibórz.

-   Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
Rada przy 22 głosujących radnych, 11 głosami za, 10 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXIII/316/2016 stanowi zał. Nr 14 do protokołu.

Ad 9. Współpraca z samorządami w Republice Czeskiej.

 Radny Piotr Klima odnosząc się do przedmiotowego materiału zapytał czy osoby które 
wyjeżdżają są zobowiązane do przekazania później sprawozdania z wyjazdu.

 Pani Magda Czech – Majer Kierownik Referatu Kultury, Sportu i Promocji w Wydziale 
Edukacji, Kultury i Sportu przekazała, że wszystko zależy od rodzaju wyjazdu, np. w przypadku
wyjazdów realizowanych w ramach projektów powstaje cała dokumentacja. Materiały takie są 
do wglądu w wydziale.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zamknął 
przedmiotowy punkt obrad. Informacja pt. „Współpraca z samorządami w Republice Czeskiej” 
stanowi zał. Nr 15 do protokołu.  

Ad 10. Sprawozdanie z realizacji zadań oświatowych Miasta Racibórz w roku szkolnym
            2015/2016.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dyskusji zamknął przedmiotowy 
punkt obrad. Sprawozdanie z realizacji zadań oświatowych Miasta Racibórz w roku szkolnym   
2015/2016. stanowi zał. Nr 16 do protokołu.   
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Ad 11. Uchwała w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli,
            szkół podstawowych, zespołów szkolno-przedszkolnych oraz gimnazjów, dla których
            organem prowadzącym jest Miasto Racibórz.

-   Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
Rada przy 23 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Uchwała Nr XXIII/317/2016 stanowi zał. Nr 17 do protokołu.

Ad 12. Uchwała w sprawie ustalenia kryteriów i trybu przyznawania nagród Prezydenta
            Miasta Racibórz oraz nagród dyrektora szkoły, dyrektora przedszkola, dyrektora
            zespołu szkół, dyrektora zespołu szkolno-przedszkolnego dla nauczycieli
            zatrudnionych w szkołach, przedszkolach, zespołach szkół, zespołach szkolno-
            przedszkolnych dla których organem prowadzącym jest Miasto Racibórz za ich
            osiągnięcia w zakresie pracy dydaktycznej, wychowawczej i opiekuńczej.

 Radny Paweł Rycka przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Michał Woś przekazał, że w imieniu grupy radnych po analizie uzasadnienia i samej 
uchwały wskazał na możliwy błąd w tekście uzasadnienia gdzie określono, że nagrody dla 
nauczycieli wręczane są na zakończenie roku szkolnego lub na początku roku szkolnego, a w 
uchwale mowa jest tylko o zakończeniu roku szkolnego.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że istotnie w uzasadnieniu jest błąd i słowa o 
nagrodach na początku roku szkolnego autopoprawką ulegają wykreśleniu.  

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem powyższej autopoprawki. 

Rada przy 23 głosujących radnych, 17 głosami za, 0 przeciw i 6 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę wraz z jej autopoprawką. Uchwała Nr XXIII/318/2016 stanowi zał. Nr 18
do protokołu.

Ad 13. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia
            umowy dzierżawy nieruchomości przeznaczonej na poprawienie warunków
            zagospodarowania nieruchomości położonej w Raciborzu przy ulicy Wojska Polskiego.

-   Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
Rada przy 23 głosujących radnych, 21 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXIII/319/2016 stanowi zał. Nr 19 do protokołu.

Ad 14. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia
            umowy dzierżawy nieruchomości położonych w Raciborzu przy ulicy Opawskiej 111.

-   Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
Rada przy 23 głosujących radnych, 17 głosami za, 0 przeciw i 6 wstrzymującymi się przyjęła
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powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXIII/320/2016 stanowi zał. Nr 20 do protokołu.
Ad 15. Uchwała w sprawie odszkodowania za gruntu zajęte pod Regionalną Drogę Racibórz –
            Pszczyna.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Przew. RM Henryk Mianusz przekazał, że Prezydent Miasta do przedmiotowego projektu 
uchwały przygotował autopoprawkę w postaci drugiej wersji projektu – zał. Nr 21 i 22, który to
będzie poddany głosowaniu.

 Radny Leon Fiołka zapytał jakie są różnice pomiędzy tymi projektami. 
 Zastępca Prezydent Miasta Wojciech Krzyżek wyjaśnił, że chodzi o poprawną numerację 

działek. 
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dalszej 

dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem autopoprawki. 
Rada  przy  23  głosujących  radnych,  jednogłośnie  przyjęła  powyższą  uchwałę  wraz  z  jej
autopoprawką. Uchwała Nr XXIII/321/2016 stanowi zał. Nr 23 do protokołu.

Ad 16. Uchwała w sprawie uchylenia Uchwały nr XXI/289/2016 Rady Miasta Racibórz z dnia
             28 września 2016 r. w sprawie wyrażenia zgody na używanie nazwy Racibórz
             w znaku towarowym słowno-graficznym „ZAMEK PIASTOWSKI W RACIBORZU”.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę. 

Rada przy 22 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Uchwała Nr XXIII/322/2016 stanowi zał. Nr 24 do protokołu.

Ad 17. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały nr XX/258/2016 Rady Miasta Racibórz z dnia 
             31 sierpnia 2016 r. w sprawie przekazania środków finansowych dla Komendy
             Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w Raciborzu. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

 Radny Wiesław Szczygielski zgłosił wniosek o głosowanie imienne w tym względzie.
 Przew.  RM  Henryk  Mainusz  przekazał,  że  póki  co  statut  miasta  takiego  głosowania  nie

przewiduje. 
Rada przy 22 głosujących radnych, 20 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Uchwała Nr XXIII/323/2016 stanowi zał. Nr 25 do protokołu.

Ad 18. Uchwała w sprawie nadania nazwy „Rondo im. Jana Darowskiego”.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
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przedmiotowej uchwały.
 Wiceprzewodniczący Radny Andrzej Rosół przedstawił uzasadnienie wniosku o nadanie rondu 

u zbiegu ulic Rybnickiej, Markowickiej i Drzewieckiego imienia Jana Darowskiego. 
 Radny Jan Klima zwrócił uwagę na konieczność uzupełnienia uchwały o wyrażenie „im.” w 

tytule, treści i załączniku.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że w formie autopoprawki uzupełnia o to słowo  

tekst uchwały. 
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 

poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem autopoprawki. 
Rada  przy  23  głosujących  radnych,  jednogłośnie  przyjęła  powyższą  uchwałę  wraz  z  jej
autopoprawką. Uchwała Nr XXIII/324/2016 stanowi zał. Nr 26 do protokołu.

Ad 19. Uchwała w sprawie ustanowienia pełnomocnika procesowego.

 Radny Marek Rapnicki poprosił o szersze uzasadnienie dla tego projektu uchwały, niż to w 
uzasadnieniu.

 Radna Anna Szukalska zwróciła uwagę na błąd literowy w § 2.
 Radca Prawny Maciej Markowicz wyjaśnił, że jest to sprawa wynikająca ze skargi radnej Anny 

Ronin na uchwałę Rady Miasta wyrażającą zgodę na zmianę warunków pracy i płacy. W 
związku z tym Przew. RM proponuje aby w postępowaniu przed sądem administracyjnym Radę 
Miasta reprezentowała radca prawny Marta Topór – Piórko.       

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dyskusji poddał pod głosowanie 
przedmiotową uchwałę z uwzględnieniem autopoprawki dotyczącego § 2. 

Rada przy 23 głosujących radnych, 15 głosami za, 2 przeciw i 6 wstrzymującego się przyjęła
powyższą uchwałę wraz z jej autopoprawką. Uchwała Nr XXIII/325/2016 stanowi zał. Nr 27
do protokołu.

Ad 20. Interpelacje, zapytania i wnioski.

 Radny Andrzej Rosół przedstawił następujące interpelacje:
1) w sprawie przedłużenia okresu odbioru odpadów zielonych z domów jednorodzinnych 
2) w sprawie reaktywowania Raciborskiej Orkiestry Kameralnej,
3) w sprawie zgłoszenia uwag do projektu regulaminu Raciborskiej Gali Młodych Talentów,
4) w sprawie zaproszenia na koncert kwartetu Akademos.

 Radny Leon Fiołka przedłożył i przedstawił następujące wnioski, interpelacje i zapytania –   zał. 
Nr 28:
1) w sprawie obcięcia krzewów i drzew wzdłuż obu dróg polnych od ul. Brzeskiej za 

przejazdem kolejowym na Dębiczu i od ul. Handlowej aż do kanału Ulga,
2) w sprawie usunięcia nierówności na ul. Zakładowej i ul. Wiatrakowej,
3) w sprawie zakłócania koncertów w RCK, 
4) ustnie wniosek w sprawie wprowadzenia ulgi w podatku od nieruchomości dla budynków 

ogrzewanych gazem, z odnawialnej źródeł ciepła lub ciepłą z sieci c.o. , na początku tylko 
dla domków jednorodzinnych, 

5) ustnie w sprawie odpowiedzi GDOŚ na odwołanie od decyzji środowiskowej RDOŚ dla 
RDRP.

 Radny Janusz Loch przedstawił następujące interpelacje – zał. Nr 29:
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1) w sprawie udzielenia pomocy rodzinie niepełnosprawnej z ul. Londzina w zakresie remontu 
pieca kaflowego oraz wymiany nieszczelnych okien,

2) w sprawie odznaczenia tytułem Zasłużony dla miasta Raciborza Miejskiego Oddziału 
Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów w związku z obchodami w 2017 r.  
rocznicy 60 lat powstania związku. 

 Radny Zbigniew Sokolik przedstawił następujące interpelacje i zapytania:
1) w sprawie podania miejsc pracy wygenerowanych w tym roku na raciborskiej strefie 

gospodarczej, 
2) w sprawie zgłoszenia się Gminy Racibórz do programu Mieszkania + ,
3) w sprawie efektów rozmów z inwestorem, który miał utworzyć 30 miejsc pracy na terenie 

po byłej cukrowni,
4) w sprawie kontynuacji remontu na ul. Srebrnej, po niedokończeniu inwestycji przez 

wybranego w przetargu wykonawcę,
5) w sprawie ostatecznego terminu rozstrzygnięcia wniosku na RDRP.  

 Radny Piotr Klima przedstawił wniosek w sprawie przygotowania i przyjęcia kodeksu etyki 
radnych Rady Miasta Racibórz.

 Radny Michał Fita przedstawił następujące interpelacje i zapytania – zał. Nr 30:
1) w sprawie przedstawienia sytuacji finansowej PK na dzień objęcia funkcji prezesa przez 

Mariana Czernera oraz na dzień jego odwołania, t.j. za 10 miesięcy 2016 r., a także 
zestawienia sytuacji finansowej PK z latami ubiegłymi (od roku 2011), 

2) w sprawie przyśpieszenia procedury zamiany mieszkania przy ul. Długiej, 
3) w sprawie udzielenia pomocy przy organizacji „Wigilii dla najuboższych” organizowanej 

wspólnie przez stowarzyszenie SRC Motocykle oraz Parafii pw. Św. Mikołaja w Raciborzu,
 Radny Franciszek Mandrysz przedstawił następujące interpelacje i zapytania:

1) w sprawie wykonania części chodnika w ciągu DW 919 od ul. Gliwickiej do ul. Odrodzenia 
(do stacji benzynowej),  

2) w sprawie naprawy przed zimą mini obwodnicy (ul. Olimpijczyka i ul. Drzewieckiego), a w 
szczególności niwelacji zakrętu przy zjeździe z ul. Drzewieckiego, podsypania bruzd na 
pozostałych zakrętach, uzupełnienia ubytków w jezdni oraz poprawienia osadzenia 
studzienek.    

 Radny Marcin Fica przedłożył do protokołu i przedstawił następujące interpelacje i zapytania  – 
zał. Nr 31:
1) w sprawie zabezpieczenia przez Muzeum ławek z kaplicy szpitalnej starego szpitala, 
2) w sprawie doświetlenia wejścia do Parku Moniuszki od strony ul. Basztowej,
3) w sprawie doświetlenia przejścia przez ulicę wyjazdową z osiedla Wojska Polskiego na ul. 

Kasprowicza,
4) w sprawie zamontowania oprawy oświetleniowej  na słupie przy ul. Ogrodowej 56,
5) w sprawie przeprowadzenie kontroli prędkości przez całą dobę na całym odcinku DK 45 na 

terenie miasta,  
6) ustnie w sprawie terminu zakończenia remontu ul. Głubczyckiej,
7) ustnie w sprawie mini obwodnicy (ul. Olimpijczyka i ul. Drzewieckiego) zwrócił jeszcze 

uwagę na konieczność usunięcia muldy na wysokości mostka.  
 Radny Marek Rapnicki przedstawił interpelację w sprawie rozpoczęcia procesu odstępowania 

RCK ze współpracy z WOŚP-em, w związku z kontrowersjami, które pojawiają się w mediach.
 Radna Anna Ronin przedstawiła następujące interpelacje – zał. Nr 32:

1) w sprawie ewentualnego połączenia spółek miejskich,  
2) w sprawie przygotowania raportu o aktualnym stanie przygotowań do absorpcji środków 

unijnych,
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3) w sprawie wskaźnika rentowności PK,
4) w sprawie terenów inwestycyjnych.

 Radny Leszek Szczasny przedłożył do protokołu następujące zapytania i interpelacje                 
– zał. Nr 33:
1) w sprawie zmian w PK,
2) w sprawie orlików,
3) w sprawie świetlicy w Markowicach,
4) w sprawie ruiny w Parku Roth,
5) w sprawie oświetlenia przejść dla pieszych,
6) w sprawie schroniska dla zwierząt.

 Radna Zuzanna Tomaszewska przedstawiła następujące interpelacje i zapytania
1) w sprawie planowanej budowy spalarni w Raciborzu,
2) w sprawie możliwości dotowania z programu ograniczenie niskiej emisji nowo budowanych

nieruchomości, 
3) w sprawie wyczerpania środków z programu termomodernizacji i wymiany źródeł ciepła i 

wpisywania na listę rezerwową na 2017 i na listę 2018 r.,
 Radny Michał Woś przedłożył do protokołu następujące interpelacje i zapytania  – zał. Nr 34 :

1) w sprawie działań MZB w związku z rozliczeniem kosztów dostawy ciepła ze wspólnego 
węzła ze Wspólnotą Mieszkaniową Solna 13 w Raciborzu,

2) w sprawie sposobu organizacji patroli policji finansowanych z budżetu Miasta Racibórz,
3) w sprawie budowy miejsc parkingowych przy ul. Cecylii (ponowna).

 Przew. RM Henryk Mainusz przedstawił następujące zapytania i interpelacje:
1) w sprawie meczu siatkarskiego promującego wirtualną adopcję prowadzoną przez 

Schronisko Dla Bezdomnych Zwierząt w PK,
 Radny Paweł Rycka wyjaśnił, że wiedziano o tym meczu, jednakże w rozmowach z 

prezesem PK ustalono, że termin 10 grudnia jest niefortunny.  
2) w sprawie uprzątnięcia liści z przystanku autobusowego przy ul. Górnej znajdującego się 

obok parku w Ocicach. 
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przedstawił odpowiedzi na następujące interpelacje radnych:

 Odnośnie interpelacji radnego Andrzeja Rosoła przekazał, że za dodatkowy wywóz odpadów
zielonych będzie trzeba zapłacić gdyż dodatkowo warunki wywozu zostały określone w 
regulaminie i później w warunkach przetargu, więc w tym roku będzie to trudne. Niemniej 
dodał, że za można przywieźć odpady zielone na kompostownie w określonej regulaminowo
wadze do 100 kg.

 Odnośnie interpelacji radnego Leona Fiołki:
1) w sprawie odpowiedzi GDOŚ na odwołanie od decyzji środowiskowej RDOŚ dla RDRP

przekazał, że jeszcze odpowiedzi nie ma,
2) w sprawie wprowadzenia ulgi w podatku od nieruchomości dla budynków ogrzewanych 

gazem, z odnawialnej źródeł ciepła lub ciepłą z sieci c.o. , przekazał, że temat wymaga 
przeliczenia ale już z góry wiadomo, że będzie to spora kwota, chyba większa niż 
400.000 zł.  Po drugie uznał, że jest to zastępowanie państwa. Dodał, że lepiej zmusić 
samorząd województwa i ustawodawcę do przyjęcia niezbędnych uregulowań 
prawnych. 

 Odnośnie interpelacji radnego Janusza Locha:
1) w sprawie udzielenia pomocy rodzinie niepełnosprawnej z ul. Londzina przekazał, po 

sprawdzeniu odpowie na piśmie, niemniej zwrócił uwagę aby takie indywidualne 
sprawy zgłaszać bezpośrednio,

2) w sprawie odznaczenia tytułem Zasłużony dla miasta Raciborza Miejskiego Oddziału 
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Polskiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów przekazał, że temat pozostawia 
inicjatywie radnych. 

 Odnośnie interpelacji radnego Zbigniewa Sokolika:
1) w sprawie podania miejsc pracy wygenerowanych w tym roku na raciborskiej strefie 

gospodarczej przekazał, że odpowie na piśmie, 
2) w sprawie zgłoszenia się Gminy Racibórz do programu Mieszkania +  przekazał, że 

najlepsza formą budowy mieszkań wydaje się być TBS, bo jest największa dotacja. 
Wskazał, że nie ma jeszcze określonych reguł dla programu Mieszkania + i miasto 
planuje tam zgłosić inny teren. Na teren po działkach przy więzieniu miasto planuje 
jednak TBS, 

3) w sprawie efektów rozmów z inwestorem, który miał utworzyć 30 miejsc pracy na 
terenie po byłej cukrowni przekazał, że na jednym terenie budowana jest już hala, na 
drugiej działce budowa rozpocznie się niebawem, a w tej konkretnej sprawie decyzja 
inwestora trochę się odwleka, szczegóły zostaną podane w pisemnej odpowiedzi,

4) w sprawie kontynuacji remontu na ul. Srebrnej, po niedokończeniu inwestycji przez 
wybranego w przetargu wykonawcę przekazał, że będzie tam wdrożone wykonawstwo 
zastępcze. Dodał, że formalnie nie można było tego wykonawcę wykluczyć z przetargu,

5) w sprawie wniosku na RDRP przekazał, że musi zostać on złożony do 29 grudnia br., 
samo zaś rozstrzygnięcie sporo później po całej procedurze.  

 Odnośnie wniosku radnego Piotra Klimy w sprawie kodeksu etyki radnych przekazał, że 
sprawę pozostawia do realizacji przez Radę. Dodał, że biuro prawne urzędu pomoże jeżeli 
będzie taka wola. 

 Odnośnie interpelacji radnego Michała Fity:
1) w sprawie udzielenia pomocy przy organizacji „Wigilii dla najuboższych” przekazał, że 

sprawa jest otwarta, poprosił jednak o osobisty kontakt, 
2) w sprawie przedstawienia sytuacji finansowej PK przekazał, że firma co kwartał 

przedstawia rachunek zysków i strat i dokumenty takie są dostępne.  
 Odnośnie interpelacji radnego  Franciszka Mandrysza:

1) w sprawie wykonania części chodnika w ciągu DW 919 od ul. Gliwickiej do ul. 
Odrodzenia (do stacji benzynowej) przekazał, że pismo urzędu w tej sprawie już poszło 
ale bez pomocy ZDW miasto tej inwestycji nie przeprowadzi,

2) w sprawie naprawy przed zimą mini obwodnicy (ul. Olimpijczyka i ul. Drzewieckiego) 
przekazał, że odpowie na piśmie.   

 Odnośnie interpelacji radnego Marcina Ficy:
1) w sprawie terminu zakończenia remontu ul. Głubczyckiej przekazał, że terminu tego nie 

zna, niemniej przekazał, że otwarcie ul. Ocickiej ma nastąpić w przyszłą środę, 
2) w sprawie mini obwodnicy przekazał, że odpowie na piśmie. 

 Odnośnie interpelacji radnego Marka Rapnickiego w sprawie rozpoczęcia procesu 
odstępowania RCK ze współpracy z WOŚP-em przekazał, że ta akcja jest przeprowadzana 
siłami wolontariuszy. Do tej pory RCK był tylko bazą i tak będzie przy najbliższej akcji. Co
do przyszłości to sprawa jest otwarta.

 Odnośnie interpelacji radnej Anny Ronin:
1) w sprawie ewentualnego połączenia spółek miejskich przekazał tylko, że łączenie takie 

musi z czegoś wynikać. Dodał, że pełna odpowiedź zostanie przygotowana na piśmie,  
2) w sprawie raportu o aktualnym stanie przygotowań do absorpcji środków unijnych 

przekazał, że harmonogram w tym zakresie zostanie przedstawiony,
3) w sprawie danych PK przekazał, że rachunek zysków i strat jest dostępny,
4) w sprawie terenów inwestycyjnych przekazał, że odpowie na piśmie.
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 Odnośnie interpelacji radnej Zuzanny Tomaszewskiej:
1) w sprawie planowanej budowy spalarni w Raciborzu przekazał, że w grę wchodzi 

jedynie spalarnia paliw alternatywnych i biomasy (RDF), bo spalać śmieci nie wolno. 
Dodał, że formalnie jest złożony jeden wniosek na lokalizację spalarni na terenie gminy 
Racibórz, inaczej mówiąc elektrociepłowni opalanej RDF. Czy wniosek ten zostanie 
uwzględniony w planie wojewódzkim tego nie wiadomo. Uznał jednak, że miasto 
powinno taki wniosek wspierać. 

2) w sprawie możliwości dotowania z programu ograniczenie niskiej emisji nowo 
budowanych nieruchomości przekazał, że miasto nie dotuje nowych inwestycji ale 
wymiany starego nie ekologicznego źródła na nowe ekologiczne. Wyjaśnił, że 
dotowanych pieców piątej generacji nie da się przerobić. Budując więc nowy dom trzeba
wkalkulować piec ekologiczny, 

3) w sprawie wyczerpania środków z programu termomodernizacji i wymiany źródeł ciepła
przekazał, że problem jest w tym, że gdy ktoś przychodzi w listopadzie to nie jest 
wstanie zamknąć całego wymaganego procesu. Dodał, że zdjęcie środków w budżecie  
nie oznacza, że komuś odmówiono dotacji. 

Ad 21. Zakończenie sesji.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął sesję Rady 
Miasta Racibórz, godz. 2050. 

Protokołował:
Leszek Jureczko

Przewodniczący Rady
    Henryk Mainusz
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